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دیدگاه
 آلودگی هوا و فرسایش خاک

 درد  بی پایان 
ادامه از صفحه یک/ سال نودوسه یکی از سال های 
تیره وتار تاریخ ایران است که ریزگردها بسیاری از استان ها 
را پر کردند و اتفاقات وحشتناکی در خوزستان و تهران 
رخ داد. سال ها بود که با واژه ریزگرد عربی همه مسئولان 
سعی داشتند بگویند منشأ این ریزگردها خارجی است که 
بالاخره مجبور شدند بعد از سال ها، فریادهای من که اشتباه 
نکنید اینها داخلی هستند را بپذیرند.انتظار این بود که این 
اتفاقات منجر به تصمیم  های جدی درخصوص حفاظت 
خاک شود که متاسفانه نشد. قانون حفاظت خاک در چهار 
خرداد نود و هشت در بیست و شش ماده و چهارده تبصره 
در مجلس شورای اسلامی تصویب و توسط رئیس جمهور 
ابلاغ شده است. جالب است که علاوه بر ابهامات جدی در 
متن قانون، بخش عمده این قانون به آلودگی های خاک 
پرداخته و مسأله فرسایش و تخریب خاک به شکل بسیار 
مبهمی طرح و قانون با روح بهره برداری، هنرمندانه از 
عملیات مخرب کشاورزی، معدن کاوی، کاهش رطوبت و 
چرا، که هر سه از عوامل اصلی فرسایش و ناپایداری خاک 
هستند، عبور کرده است. به عبارتی ما فرصت تاریخی 
تدوین یک قانون محکم حفاظت خاک را از دست دادیم. 
در دو روز بیست و یک و بیست و دوم مهر هزار و چهارصد 
که من در اراک بودم، آسمانی پر از گردوخاک دیدم و 
سینه هایی که حداقل در خانواده خودم با خس خس و 
سرفه و تنگی نفس همراه بود. برای نگارنده که سال ها با شهر 
زادگاه خودم آشنایم، آلودگی اراک دو منشأ مشخص داخلی 
دارد: نخست آلودگی های کارخانه ها مانند آلومینیوم سازی 
و استفاده از مازوت در فصول سرما در نیروگاه شازند 
و دوم آلودگی گردوخاک ناشی از کشاورزی و چرای 
ناپایدار در دشت فراهان و نابودی سطح آب زیر سطحی 
میقان و اطراف میقان است. این نوشته من نتیجه گیری 
ندارد، چراکه می دانم وقتی  دولت روحانی که با رای بالا با 
گماردن پست های کلیدی به انسان های آگاه می توانست 
کمکی به پایداری این سرزمین کند و فرصت را به باد داد، 
نمی توانم از دولتی انتظار بهبود داشته باشم که از همین 
ابتدا همه تاکیدش بر بهره وری گسترده از منابع و افزایش 
تولید است. با توجه به خشکسالی که سال گذشته تجربه 
کردیم، پیش بینی من در سال های آتی، آسمانی تیره و پر 
از گردوخاک و آلودگی است که با خالی شدن سفره های 

آب های زیر زمینی ایران هر روز لاغر و لاغرتر می شود.

 کار نباشد مردم
 به دستفروشی پناه می برند

رئیس شورای شهر تهران گفت: 
مشکل بودجه شهرداری پایتخت، 
از گذشته باقی مانده است. مهدی 
چمـران روز یکـــشنبه در حاشیه 
شانزدهمین جلسه شورا با حضور 
در جمع خبرنگاران درباره مشکلات 
شهرداری در بحث بودجه اظهار 
داشت: این مشکل برای زمان فعلی 
نیست اما در حال حاضر به دلیل 
محقق نشدن بودجه پیش بینی شده 
برای شهرداری تشدید شده است. 
وی درباره اصلاح بخشی از بودجه 
شهرداری افزود: در شورای شهر نیز 
با باید بار مالی طرح ها و منابع آن 
تعیین شود و یا اینکه از شهرداری 
درخواست در نظر گرفتن بودجه را 
بدهیم. رئیس شورای اسلامی شهر 
تهران با اشاره به طرح مجلس برای 
ساماندهی دستفروشان گفت: باید 
با ایجاد کار جلوی دستفروشی را 
گرفت، در غیر این صورت مردم به 
دستفروشی پناه می برند. رئیس 
شورای اسلامی شهر تهران تاکید 
کرد: به جای تعیین مکان برای 
دستفروشان باید اقتصاد اصلاح 
شود تا شاهد دستفروشی مردم 

نباشیم.

 گزارش تخلفات اقتصادی 
بانک مرکزی در دولت قبل

 نحوه ورود به مذاکرات 
در حال بررسی است

سخنگوی کمیسیون اقتصادی 
مجلس اعلام کرد که گزارش تخلفات 
و ترک فعل بانک مرکزی در حوزه 
اقتصادی دولت یازدهم و دوازدهم به 
زودی به بانک مرکزی ارسال خواهد 
شد. غلامرضــا مرحبــــا ادامه داد: 
طبق گفته رئیس کل بانک مرکزی 
می توان با مدیریت صحیح از منابع 
ارزی بدون ایجاد مشکل استفاده 
کرد. همچنین موضوع رمز ارز ملی بر 
پایه ریال نیز برای نخستین بار توسط 
رئیس کل بانک مرکزی مطرح شد. 
البته اگر این اتفاق رخ دهد کشور ما 
جزء  کشورهایی خواهد بود که رمز 
ارز ملی بر پایه پول ملی در اختیار 
دارد. مرحبا با اشاره به سخنان رئیس 
کمیسیون اقتصادی در این جلسه 
نیز گفت: رئیس کمیسیون اقتصادی 
گزارش مختصری از وضعیت رمز 
ارز در کشور و آینده آن ارائه داد.  بر 
همان مبنا  قانون کاملی بر اساس 
رمز ارزها در حال تدوین است و مقرر 
شد بانک مرکزی بر ساماندهی رمز 

ارزهای داخلی نظارت کند.

سخنگوی هیات رئیسه مجلس با بیان 
اینکه نحوه ورود به مذاکرات هسته ای 
در حال بررسی است، گفت: به زودی از 
سوی وزارت خارجه ۳۵ رایزن بازرگانی به 
کشورهای مختلف آسیا، آفریقا و آمریکای 
لاتین اعزام می شوند. »سید نظام الدین 
موسوی« با تاکیـــد بر اینکه جمهوری 
اسلامی به هیچ وجه اجازه نخواهد داد 
که تهدیدی متوجه کشور شود، ادامه 
داد: فلسفه ورود ایران به منطقه و آنچه 
که می تواند ثبات و آرامش را به منطقه 
و  دشمنان  مداخله  عدم  بازگرداند، 
نیروهای فرامنطقه ای است و باید مردم 
منطقه مسائل خود را خودشان حل کنند. 
وی ادامه داد: سیاست ایران براساس 
تعامل و احترام است، اما ما به هیچ وجه 
مداخله سایرین را نمی پذیریم و خطوط 
قرمز ایران در مورد مسائل مرزی کاملا 
روشن است و اقدامات صورت گرفته در 
حوزه نظامی نظیر رزمایش ها، مباحث 
امنیتی و دیپلماسی به صورت مرتب در 

حال انجام است.

سـرمقــاله

همزمان با بروز نشانه هایی از مذاکرات احیای برجام، شاهد ظهور 
نشانه هایی در از سرگیری روابط تهران و ریاض هستیم. در واقع تهران و ریاض 
که روابط آنها از سال 1۳94 و مشخصا به علت آتش زدن سفارت عربستان 
به بالاترین سطح تنش خود رسیده بود، حالا خبرها و نشانه ها حکایت از آن 
دارند که تهران با بازگشایی کنسولگری اش در جده موافقت کرده و تهران نیز 
رضایت داده است که کنسولگری عربستان در مشهد بازگشایی شود. حال 
اینکه تهران و ریاض تصمیم گرفته اند که به تنش ها در روابط خود در منطقه 
پرآشوب غرب آسیا پایان دهند. به نظر می رسد که همه عوامل وجود بحران 
و تنش در هندسه ژئوپلیتیک غرب آسیا متاثر از رقابت و تنش ژئوپلیتیکی 
تهران- ریاض است و اگر این دو بخواهند با روابط دیپلماتیک و بروز نشانه هایی 
مبتنی بر صلح گرم به تنش خود در این منطقه پایان دهند. حال و با همه 
عقلانیتی که در مقامات تهران- ریاض بابت ترک برداشتن یخ روابط دیده 
می شود، این اخلاق دیپلماتیک و فرهنگ راهبردی هشدارهایی را نیز متوجه 
مقامات دیپلماتیک می کند، با این هدف که آیا بروز تمایلات شوق آمیز 
مقامات ریاض در روابط با تهران، ابزار گرایانه است یا آنکه معطوف به سازنده 
گرایی؟ به نظر می رسد، مقامات ریاض بیش از همه تحت تاثیر تغییر پارادایم و 
سازه های قدرت در ایران هستند. به این معنی که چون در ایران ما شاهد تغییر 
و جابه جایی فرایندهای قدرت از گفتمان تعامل به سمت گفتمان اصول گرا 
هستیم، بنابراین رسیدن به یک درک مشترک با اصول گرایان آسان تر است، 
چراکه رویکردهای جدید اصول گرایان در واقع انعکاس و بازتاب دهنده نظرات 
و دیدگاه های مقامات بالا دستی ایران است و لذا در این دوره از سازوکارهای 
قدرت در ایران مانند دوره پیشین و مشخصا در دوره دولت روحانی، آن میزان 
از سردرگمی و ابهام وجود ندارد. بنابراین و تحت این شرایط، فرایند امر مذاکره 
برای مقامات ریاض در شرایط یکدست سازی قدرت در ایران بسیار راحت تر 
خواهد بود. از طرف دیگر، بروز و ظهور برخی نشانه ها حکایت دارند که این 
راهبرد جدید مقامات ریاض قبل از آنکه ناشی از سازنده گرایی باشد، بیشتر 
ناشی از تغییرات ژئوپلیتیکی در منطقه است. در این تغییرات ژئوپلیتیکی 
ما شاهد واگرایی نسبی در میان روابط ریاض- واشنگتن هستیم. در شرایط 
حاضر فرصت ایران هراسی مقامات ریاض با فقدان حضور ترامپ در کاخ سفید 
از آنان گرفته شده است. واقعیت آن است که با حضور اوباما در کاخ سفید، ما 
شاهد نوعی واگرایی میان واشنگتن با محافل دنیای عرب بوده ایم و حضور 
بایدن در کاخ سفید برای آنان یادآور و باز تکرار دوران اوباماست. تحت این 
شرایط به نظر می رسد که مقامات ریاض هراس از آن دارند که مبادا در بازتولید 
گفتمان اوباما در عصر بایدن و شکل گیری یک مذاکره حول برجام، امتیازاتی 
به ایران داده شود که موجب جایگاه یابی و تعیین کنندگی نقش تهران در 
ژئوپلیتیک غرب آسیا باشد. در واقع به نظر می رسد که همین هراس موجب 
عزم جدی مقامات ریاض به از سرگیری روابط با تهران شده است. بنابراین 
لازم است که دستگاه دیپلماسی ایران ضمن رمزگشایی از صحبت های 
مقامات ریاض، تمایل شوق انگیز ریاض را دستمایه یک تجدید نظر در روابط 
دیپلماسی قرار دهند، چراکه این راهبرد مقامات ریاض موقتی است و پایدار 
نیست و به جهت نباختن جنگ ژئوپلیتیک در حال شکل گیری و صورت 
گرفتن است و بعید نیست که با توجه به سابقه عملکرد مقامات ریاض و 
همچنین با راهیابی یک دولت جمهوری خواه به کاخ سفید، راهبر تنش صفر 
ریاض جای خود را به تنش صد در قبال تهران دهد. ضمن آنکه در شرایط 
کنونی اینگونه به نظر می رسد که مقامات ریاض تلاش دارند که لبنان را به 
میدان جدید جنگ نیابتی خود با ایران تبدیل کنند. حال و اگرچه لبنان با 
ریسک بالایی جهت آغاز ناامنی و هرج و مرج در این کشور مواجه است اما به 
نظر نمی رسد که بابت پیشبرد دستور کار های ریاض در لبنان، منعی وجود 
داشته باشد. ضمن آنکه نباید فراموش کنیم که جنگ های نیابتی تهران- 
ریاض به پایان نرسیده و روابط این دو کشور به سمت درگیری های فزاینده با 

یکدیگر در حال هدایت شدن است.

راهبرد مقامات ریاض موقتی است 

  دستور رئیس جمهور به بانک مرکزی
رئیس جمهور همه وزارتخانه ها و دستگاه ها را 
موظف کرد در خنثی سازی تحریم ها و تنظیم بازار 
کالاهای اساسی همکاری کنند و مقرر شد معاون اول 
رئیس جمهور، مسئولیت هماهنگی فعالیت های دولت 
برای خنثی سازی تحریم ها را برعهده گیرد. آیت ا... سید 
ابراهیم رئیسی در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت، با اشاره به نقش دلالان در فضای مجازی برای 
بی ثبات کردن بازار ارز، به بانک مرکزی و دستگاه های 
مربوط دستور داد از فضاسازی های کاذب در قیمت ارز 
و کالا، با جدیت جلوگیری کنند. وی همچنین بانک 
مرکزی و وزارت امور اقتصادی و دارایی را موظف کرد 
مدیریت تراز بانک ها به ویژه بانک های خصوصی و 
تمرکز بر مهار و هدایت نقدینگی  به سمت تولید را در 

اولویت قرار دهند.

  دومین گفت وگوی رئیسی با مردم 
سید ابراهیم رئیســــی در دومیـن گفت وگوی 
تلویزیونی با مردم از آغاز فعالیت دولت سیزدهم، 
دوشنبه ۲۶ مهرماه بعد از خبر ساعت ۲1 شبکه اول 
سیما به صورت زنده و مستقیم با مردم سخن می گوید. 
رئیس جمهور در این گفت  وگوی زنده تلویزیونی 
درخصوص مسائل و موضوعات مهم کشور و همچنین 
برنامه های دولت سیزدهم برای حل مشکلات با مردم 

گفت وگو خواهد کرد.

نامه 160 نماینده به رئیس جمهور 
1۶۰ نماینده مجلس خطاب به رئیس جمهور 
خواستار برنامه ریزی دولت و فعال شدن دیپلماسی 
اقتصادی برای استفاده حداکثری از عضویت ایران 
در پیمان شانگهای شدند. در این نامه آمده است: با 
سلام و سپاس از تلاش های فعالانه دیپلماتیک دولت 
در حوزه آسیا و استراتژی نگاه به شرق و عضویت 
دائم در پیمان شانگهای یکی از محورهای اصلی برای 
ایران اتصال به دریای مرکزی و دریای عمان است که 
سهم ایران از این پیمان را تامین خواهد کرد.از این رو 
نمایندگان در مجلس شورای اسلامی ضمن تشکر 
از اهتمام دولت و تلاش ویژه حضرتعالی پیشنهاد 
می دهند در این مسیر و در راستای ابتیاع حداقل سهم 
۲.۵ درصدی از تولید ناخالص شانگهای، در احداث 
و بهره برداری از خط ریل چابهار به آسیای مرکزی 
دولت محترم کوشش و اهتمام بیشتر را به کار گیرد و 
ماموریت ویژه ای به وزارت راه و شهرسازی برای اجرای 

این پروژه حیاتی دهد.

 انتصاب نماینده ویژه
 در امور افغانستان  

رئیس جمهور طی حکمی نماینده ویژه خود در 
امور افغانستان را منصوب کرد. سید ابراهیم رئیسی در 
جلسه هیات دولت پس از معرفی آقای »حسن کاظمی 
قمی« به عنوان نماینده ویژه جمهوری اسلامی ایران 
در امور افغانستان، گفت: ضمن عرض تسلیت به ملت 
برادر افغانستان از علمای اسلام و نهاد های بین المللی 
برای توجه به مصائب برادران و خواهران افغان دعوت 
می کنم. »حسن کاظمی قمی« که با حکم رئیس 
جمهور به عنوان نماینده ویژه رئیس جمهور در امور 
افغانستان منصوب شد، مسئولیت سفارت ایران در 
عراق و همچنین کنسولگری ایران در هرات افغانستان 

را در کارنامه دیپلماتیک خود دارد.

نارضایتی مردم بندرعباس 
نماینده بندرعباس و قشم در مجلس گفت: موضوع 
کهنه و نخ نمای انتزاع چند روستا از شهرستان پارسیان 
و الحاق آن به استان دیگری که در دوره دهم، یازدهم و 
دوازدهم دولت به دلایل مهم از دستور کار خارج شده 
بود، موجبات ناراحتی مردم را فراهم کرد.منصور آرامی 
گفت: اخیرا موضوعی در سفر ریاست جمهور به استان 
فارس پیش آمده است که موجب شد تمامی زمان خود 
در این نطق را به آن اختصاص دهم چرا که موجب 

نگرانی مردم استان هرمزگان شده است

خبـــر

 آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه در 
نشست صمیمی با قهرمانان المپیک، 
پاراالمپیک و جهانی که در آستانه روز ملی 
تربیت بدنی و ورزش برگزار شد، نشاط را 
از ضروریات زندگی دانست و با اشاره به 
ابراز شادی مردم پس از افتخارآفرینی 
ورزشکاران گفت: انسان یک بار وقتی داغ 
بر دلش بگذارند اشک می ریزد و یک بار هم 
از فرط خوشحالی اشک شوق می ریزد و 
مدال آوران در شادی مردم شریک هستند. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
اظهار داشت: ارتباط ورزش قهرمانی با 
نشاط و سلامت روحی جامعه ارتباطی 
ورزشکاری  تنها  نه  و  است  تنگاتنگ 
که روی سکوی قهرمانی می ایستد و 
خانواده و اطرافیان او بلکه خیل عظیمی 
از مردم از پیروزی یک ورزشکار ملی 
خوشحال می شوند. رئیس دستگاه قضا 
از ورزشکاران به عنوان به عنوان یکی از 
پرمخاطب ترین اقشار جامعه یاد کرد و 

افزود: وقتی یک مسابقه ورزشی شروع 
می شود، هم در زمان برگزاری مسابقه 
و هم پس از آن مردم درد و رنج خود را 
فراموش می کنند و نشاط وجودشان را فرا 
می گیرد که هیچ مشاور حقوقی و فرهنگی 
نمی تواند چنین کار بزرگی را انجام دهد. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
غلیان روح ملی و مذهبی در جامعه را از 
دیگر دستاوردهای قهرمانی ورزشکاران 
کشورمان دانست و افزود: بسیاری از مردم 
ما خصوصا افراد مذهبی تر جامعه در زمان 
مشاهده مسابقات جهانی تسبیح به دست 
برای پیروزی ورزشکاران عزیز کشورمان 
دعا می کنند که شما نمونه آن را حتی پای 
منابر هم کمتر می بینید. رئیس دستگاه 
قضا به رابطه ورزش با آموزه های اجتماعی 
اشاره کرد و گفت: ورزش درس های زیادی 
دارد که مسئولیت پذیری، جمعی کار 
کردن، نظم پذیری، احترام به نظر دیگران، 
تسلیم شدن در برابر مقررات و افزایش 

اعتماد به نفس از جمله آنهاست و باید 
این معیارها در زندگی جمعی حاکم شود. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
با ذکر نمونه ای در این خصوص تصریح 
کرد: یک تیم فوتبال 11 نفره، برای هر 
کسی مسئولیت و جایگاه مشخصی تعیین 
شده و افراد یک تیم سعی می کنند از 
وظیفه ای که بر عهده شان گذاشته شده 
تخطی نکنند، در برابر اشتباه هم تیمی 
خود و خطای رقیب صبور باشند، در زمان 
برگزاری مسابقه از حکم داور که ممکن 
است اشتباه هم باشد تمکین می کنند و 
به اصول کار جمعی و مسئولیت پذیری 
و اطاعت پذیری پایبندند. رئیس قوه 
قضائیه با بیان اینکه نباید به مسابقات 
ورزشی به عنوان یک بازی نگاه شود، اظهار 
داشت: باید نگاه درست و واقع بینانه به 
ورزش داشت و ابعاد و زوایا و آثار مادی و 
معنوی آن را احصاء و بر مبنای آنها فرهنگ 
سازی کرد. رئیس قوه قضائیه بر لزوم 

اجرای همه جانبه قانون جامع حمایت 
از معلولان که مورد مطالبه ورزشکاران 
پارالمپیکی بود تأکید کرد و گفت که 
سازمان بازرسی کل کشور بر نحوه اجرای 
این قانون نظارت می کند و با هرگونه 
قصور و تخلف از قانون برخورد خواهد 
شد. حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای از لزوم حمایت قضایی از ورزشکاران 
نیز سخن گفت و متذکر شد قوه قضائیه 
آمادگی دارد تا خلأ های موجود در زمینه 
حمایت های معنوی و حقوقی از قهرمانان 
ورزشی را با ایجاد سازوکارهای مناسب با 
همکاری وزارت ورزش و خود ورزشکاران 
و قهرمانان رشته های مختلف ورزشی 
برطرف کند. رئیس قوه قضائیه در واکنش 
به درخواست برخی ورزشکاران برای 
ایجاد شعب اختصاصی برای رسیدگی به 
مشکلات و دعاوی حقوقی ورزشکاران 
تصریح کرد: به دعاوی حقوقی ورزشی 
خواهد  رسیدگی  تخصصی  صورت  به 
شد. محسنی اژه ای در این زمینه به ذکر 
نمونه ای از مشکلات مطرح شده توسط 
یکی از بانوان ورزشکار حاضر در این نشست 
اشاره کرد و تاکبد کرد: پیگیری حقوقی 
موضوعاتی، چون سرقت مدال ها و احکام 
قهرمانان ملی و ارزشگذاری این اشیاء 
گران بها قطعا نیازمند بررسی کارشناسی و 
ایجاد فرایند تخصصی است که قوه قضائیه 

به آن توجه ویژه خواهد داشت.

  روایت »آرمان ملی« از حواشی سفر احمدی نژاد به دبی:   

ازعکس یادگاری با داف ها تا شایعه حضور در غرفه اسرائیل  
  احمدی نژاد مجبور به ترک امارات شد!  

آرمان ملی - مطهره شفیعی: آخرین باری که 
خبرساز شد به انتخابات ریاست جمهوری 14۰۰ مربوط 
بود که گفت:» نظر من درباره تحریم انتخابات در صورت 
رد صلاحیتم قطعی است و تغییری نخواهد کرد. اگر این 
بار هم بخواهند رد کنند، من قطعا شرکت نخواهم کرد و 
انتخابات را هم تایید نمی کنم« پس از آنکه ردصلاحیت 
شد مانند دیگر کاندیداهای ردصلاحیت شده خواستار 
ارائه دلایل این تصمیم بود و پس از آن سکوت کرد. اما 
آنهایی که با روحیه رئیس جمهور اسبق آشنا هستند 
به خوبی می دانند سکوت او موقتی است و این سکوت با 
خبر حضورش در دبی برای حضور در نمایشگاه اکسپو 
شکست! مگر او ممنوع الخروج نبود پس چگونه توانست 
از کشور خارج شود؟ این سوال اولین چالش سفر 
احمدی نژاد، همسرش، ثمره هاشمی و شیخ الاسلام به 
دبی بود! کاش حواشی به ممنوع بودن یا نبودن خروج 

احمدی نژاد از کشور ختم می شد که نشد!  
  همه جا همراه با حاشیه! 

او در دبی هم حواشی زیادی خلق کرد البته سفرهای 
خارجی احمدی نژاد هیچوقت بدون حاشیه نبوده 
است مانند مهر 1۳۸4  در حالی که هنوز چند روزی از 
بازگشت احمدی نژاد از نیویورک نگذشته بود، فیلمی 
از ملاقات خصوصی او با آیت ا... جوادی آملی، یکی از 
مراجع قم منتشر شد که در آن احمدی نژاد می گوید 
به هنگام سخنرانی در مجمع عمومی سازمان ملل در 
»هاله ای از نور« قرار گرفته بود یا در سفر دوم محمود 
احمدی نژاد به نیویورک بود که او از هولوکاست صحبت 
کرد که واکنش های زیادی داشت. درخواست محمود 
احمدی نژاد برای حضور در برج های منفجر شده در 
حملات 11 سپتامبر هم موجی از اعتراض ها را در 
آمریکا برانگیخت که در نهایت با این برنامه مخالفت 
شد و سفرهای خارجی دیگر او هم خالی از حاشیه نبود 
مانند اظهار همدردی با مادر چاوز! همانطور که اکنون 

سفرش به دبی مملو از خبرسازی و حاشیه است  
 آغوش باز اسرائیل شایعه است؟ 

در حالی که جامعه ایران در پی یافتن دلیل سفر 
احمدی نژاد به دبی بود، او در نمایشگاه اکسپو سخنرانی 
کرد و چنین گفت که:» ما به نمایندگی از ملت ایران 
آمدیم« پس از این سخنرانی حاشیه سازی های اصلی 
احمدی نژاد بصورت جدی تری آغاز شد به عنوان 
نمونه شنیده شد که او از غرفه رژیم صهیونیستی در 

این نمایشگاه بازدید کرده است. فرارو نوشت:» اکانت 
رسمی سازمان دولتی مبارزه با تروریسم اسرائیل، با 
انتشار این عکس در توئیترش مدعی شد که محمود 
احمدی نژاد، رئیس جمهور پیشین، در بازدید از نمایشگاه 
اکسپو در دوبی از غرفه  اسرائیل دیدار کرده و او را یک 
اصلاح طلب جدید در ایران خواند.« دیروز عبدالرضا 
داوری، مشاور سابق احمدی نژاد در توئیتی نوشت و 
ادعا کرد: »توئیت های دقیق و مستند آقای کوروش 
علیانی، نشان می دهد که محمود احمدی نژاد در پاویون 
حضور یافته و با مدیر آن گفت وگو کرده است.« عکسی 
از حضور احمدی نژاد در کنار یک دختر هم ضمیمه 
این توئیت است. کیانوش جهانپور سخنگوی سابق 
وزارت بهداشت این توئیت را منتشر کرد که » از انکار 
هولوکاست تا پاویون صهیونیست ها در اکسپو 4، انگشت 
فاصله است.« و علی اکبر جوانفکر، مشاور احمدی نژاد، 
جهانپور سخنگوی سابق وزارت بهداشت را »دهن گشاد« 
و »بی مغز« خطاب کرد! او نوشت:»کرونا این واقعیت 
را آشکار کرد که اندازه 4 انگشت، فاصله واقعی میان 
یک دهان گشاد با جمجمه تهی از مغز برخی عناصر 
بی صلاحیت و بی کفایت است.« بر پایه تصویری که کانال 
»دولت بهار« منتشر کرده، محمود احمدی نژاد، رئیس 
جمهور پیشین ایران که همزمان با برگزاری اکسپو 
۲۰۲۰ دبی به امارات متحده عربی رفته، در اقدامی 
غیرمعمول برای دادن متن یادگاری به یکی از حاضران، 

روی پاسپورت او متنی را نوشت و آن را امضا کرد. 
  دختران بی حجاب! 

حاشیه سازی های احمدی نژاد به تردید درباره 
بازدید او از غرفه اسرائیل محدود نمی شود. تصاویری 
از او در کنار دختران بدون حجاب و بعضا با لباس 
نامناسب در شبکه های اجتماعی منتشر شد که این بار 
نزدیکان احمدی نژاد هم نتوانستند این تصاویر را جعلی 
بخوانند. دخترانی که بعضا سعی در نزدیک کردن خود 
به احمدی نژاد دارند و رئیس جمهور اسبق هم به رسم 

مهمان بودن تلاش چندانی برای لحاظ کردن فاصله 
قابل تایید با آنها ندارد. ضمن اینکه او در تصاویر منتشر 
شده از ماسک استفاده نکرده تا همانند دختران ساده 
و صمیمی به نظر برسد. نکته قابل تامل آنجاست که 
صدای اعتراضی از سوی دلواپسان نسبت به این تصاویر 
شنیده نشد و گویی معیار دوگانه آنها اجازه انتقاد از 
رئیس جمهوری که روزی مریدش بودند را نمی دهد. در 
اذهان بسیاری افراد هست که همین دلواپسان چگونه 
تصاویر زنان بی حجاب را در کنار سیدمحمد خاتمی قرار 
داده و فتوشاپ می کردند تا بهانه ای برای هجمه به دولت 
اصلاحات داشته باشند. یا حجت الاسلام احمد خاتمی 
چرا سکوت کرده است. او در زمان انتخابات اینچنین به 
همتی کاندیدای جریان اصلاحات انتقاد کرد که »رقبا 
در رقابت ها مراقبت کنند و کاندیداهای دیگر و نظام و 
دین و مذهب را تخریب نکنند. معنی ندارد کاندیدایی 
بگوید چرا خانمی که در ماشین نشسته را دعوت به 

حجاب می کنید؟« 
  حاشیه سازی ها 

محمود محمدی، سخنگوی اسبق  وزارت خارجه  در 
رابطه با »اهمیت سفر احمدی نژاد به دبی« گفت: اگر 
چه سفر غیر رسمی دکتر احمدی نژاد  به منظور شرکت 
در اکسپو  دبی  است اما با رمزگشایی از این سفر، 
اینگونه استنباط می شود که سفر ایشان بدون دستاورد 
نخواهد بود. سفیر اسبق ایران در الجزایر در پاسخ به 
این سوال که ممکن است سفر احمدی نژاد سفری بی 
بازگشت باشد؟ افزود: این یک ارزیابی غلط از شخصیت 
احمدی نژاد و تحلیلی بدبینانه است. درست است 
که سال ها احمدی نژاد  با انتقاد به پاره ای از سیاست 
دولت ها و حکومت در جهت مطالبات مردم نقش موثر 
ایفا کرده است، اما این دلیل نمی شود که چنین قضاوتی 

در خصوص او صورت گیرد. 
 چرا سفر نیمه تمام ماند 

محمود احمدی نژاد که برای بازدید از نمایشگاه 
»اکسپو« به امارات سفر کرده بود، به توصیه مسئولان 
این کشور مجبور شد سفر خود را نیمه کاره رها کرده و 
به ایران برگردد. او ساعت ۲1 دیشب دبی را ترک کرد 
تا این لحظه مشخص نشده که احمدی نژاد به طور 
مشخص، بر اساس کدام ضرورت و از سوی کدام نهاد 
قانونی به این سفر رفته و چرا سفر نیمه تمام مانده و او 

به کشور بازگشت!

صلاح الدین هرسنی 
تحلیلگر مسائل بین الملل

یـــادداشت

جمع زیادی از شیعیان در حین نماز جمعه در مسجد فاطمیه قندهار 
به دست جنایتکاران داعشی به خاک و خون کشیده شدند. این حادثه 
اولین و آخرین جنایت دشمنان بشریت در افغانستان نیست ولی توالی 
جدید این حوادث نشان از برنامه ریزی های دشمنان اسلام برای اهدافی 
بزرگ تر دارد. در اردیبهشت ماه همین سال جنایتکاران داعشی صدها 
دختر مظلوم از شیعیان افغانستان را در مقابل مدارسشان با انفجارات 
پیاپی قتل عام کردند. جمعه گذشته نیز با انفجار مهیبی در نماز جمعه 
مسجد جامع سید آباد قندوز نیز ده ها تن از شیعیان از کودکان خردسال 
تا پیرمردان را وحشیانه به شهادت رساندند و در این جمعه نیز نمازگزاران 
مسجد فاطمیه قندهار را آماج حملات جنایتکارانه خود قرار دادند. 
مردم مظلوم افغانستان سال هاست که مورد ظلم و جنایت ستمکاران 
هستند. بیست سال پیش آمریکا به منظور ساقط کردن حکومت 
طالبان و تروریست ها به افغانستان لشکرکشی کرد و در طول این مدت 
هم صدها هزار نفر از مردم افغانستان به خاک و خون کشیده شدند 
ولی تروریست ها نابود نشدند و همواره مردم بی پناه مورد هدف قرار 
می گرفتند و گویا اصلًا هدف واقعی آمریکا نابودی تروریست ها نبود بلکه 
تقویت و تجهیز و پرورش آنها در گروه ها و فرقه های جدید بود که یکی 
از جنایتکارترین آنها همین گروه داعش است که به وسیله آمریکا و در 
زمان ریاست جمهوری اوباما شکل گرفت و خانم هیلاری کلینتون وزیر 
خارجه سابق آمریکا در کتاب خود با عنوان »گزینه های دشوار« اعتراف 
می کند که داعش درواقع ساخته دست آمریکا با هدف جنگ افروزی و 
تقسیم خاورمیانه بوده است. پس از شکست آمریکا و داعشی ها در سوریه 
و عراق، هزاران داعشی راهی افغانستان شدند و اهداف بلند مدتی دارند 
و علاوه بر افغانستان، مخدوش کردن امنیت کشورهای آسیای میانه و 
جمهوری اسلامی ایران جزء اهداف آنهاست و لذا تشکیلات داعشی 
خراسان را ایجاد کرده اند و در پی عضوگیری از اقوام مختلف هستند و 
لذا آینده این منطقه آبستن حوادث جنایتکارانه زیادی است که باید به 
هوش بود و با تدبیر نقشه های آنان را خنثی کرد. اما آنچه که در وضعیت 
فعلی به شیعیان مظلوم افغانستان و دیگر اقوام این کشور اعم از ازبک ها، 
تاجیک ها و پشتون ها توصیه می شود این است که منتظر ننشینند تا 
امنیت را از بیرون برای آنها بیاورند، بلکه خودشان دست به کار شوند 
و با ایجاد بسیج مردمی به حفاظت از مردم، مساجد و محلات خود 
به پا خیزند. سکوت در برابر این جنایات بر هیچ کس جایز نیست و همه 
اقوام و ملت افغانستان باید این کشتارهای وحشیانه را محکوم کنند و 
با شیعیان ستمدیده افغانستان همدردی نمایند. البته رسالت علمای 
اهل سنت در این بحث بسیار مهم است و از آنجا که غالب این گروه های 
تروریستی با افکار وهابی گونه، ریختن خون شیعیان و حتی دیگر 
مسلمانان غیر وهابی را بر خود جایز می شمرند، آنان باید همواره و آشکارا 
این قبیل جنایات ضد بشری را به اشد وجه محکوم نمایند و به جوانانشان 
روشنگری کنند که هر گونه قتل نفس در اسلام حرام است، چه شیعه و 
چه سنی باشد و یا حتی مسیحی و غیر مسلمان باشند، کسی حق ندارد 
خون دیگری را بر زمین بریزد و هر کس انسانی را بکشد در فرهنگ قرآن 

به مثابه آن است که تمامی انسان ها را کشته است.

بازهم جنایتی دیگر در افغانستان!

آرمان ملی- یاسمین طالقانی: رئیس 
مجلس دیروز با بیان اینکه محرمانه بودن 
لیست اموال مسئولان مربــوط بــه مجلس 
هشتــم اســت نــه مجلس یـازدهم، گفت: 
»مجلس یازدهم درباره محرمانه بودن اموال 
مسئولان هیچ مصوبه ای نداشته است؛ فرایند 
تصویب قانون در مجلس کاملا مشخص است 
و نمایندگان مـجلس در ایــن باره تصمیمی 
نگرفته اند، بلکه این تصمیم مربوط به مجلس 
هشتم است و در فرایند دیگری بررسی و 

تصویب شده است.«
 ماجرا چه بود؟

این روزها طرح محرمانه ماندن اموال 
مسئولان به چالش بزرگی تبدیل شده است. با 
گذشت کمتر از یک هفته از جنجال محرمانگی 
و امنیتی خواندن اعلام اموال مسئولان بر 
مبنای یکی از بندهای مصوبه کمیسیون 
قضائی مجلس، حاشیه ها همچنان ادامه دارد. 
مجلسیان به دنبال رفع اتهام از خود هستند. 
شورای نگهبان هم می گوید نظرش را بعد از 
تصویب این مصوبه در صحن مجلس اعلام 
می کند. رسانه های اصولگرا نیز مدعی شده اند 
این دروغی است که اصلاح طلبان به مجلس 
یازدهم بسته اند. محرمانه بودن هیچگاه مورد 
پسند جامعه ایرانی نیست و این تصور در 
اذهان پدیدار می شود که موضوع مهمی از 
آنها پنهان می شود. مجلسیان یازدهم در 
ابتدا کوشیدند تا به محرمانه بودن اموال و 
دارایی ها بپردازند اما موفق نبودند چنانکه 
حسن نوروزی، نایب رئیس کمیسیون قضائی 
مجلس و نماینده رباط کریم و بهارستان در 
مجلس اصولگرایان، به صراحت گفته است: »بر 
اساس تبصره ماده ۳ مصوبه این کمیسیون، 

اطلاعات اموال مسئولان در سامانه به طور 
کامل محرمانه بوده و به هیچ وجه نباید منتشر 
شود و باید در حفظ و نگهداری آن دقت کامل 
شود«.شورای نگهبان هم سعی در عدم مداخله 
در این طرح دارد و روز شنبه بود که سخنگوی 
شورای نگهبان گفت مجلس هم اکنون در 
حال اصلاح موادی از قانون رسیدگی به اموال 
و دارایی های مقامات است که البته در این 
رابطه متن جدیدی به تصویب مجلس نرسیده 
و بحث هایی که مطرح است، صرفا در واکنش 
به مصوبات اخیر کمیسیون های مجلس است. 
هادی طحان نظیف در ادامه یادآور شده که در 
حال حاضر، قانون حاکم در این رابطه قانون 
مجمع تشخیص است و باید دید آیا در مجلس 
چنین مصوبه ای مورد بررسی قرار می گیرد یا 
خیر تا پس از تصویب، شورای نگهبان نیز نظر 

خود را نسبت به این مصوبه اعلام کند.
 مجلس در تلاش برای زدودن نقش خود

مجلـس کــه با واکنش منفــی جامعه به 
محرمانه ماندن اموال مواجه شد، سعی دارد 
چنین مطرح کند که این طرح ربطی به آنها 
ندارد مانند علی خضریان، نماینده تهران 
که در یک یادداشتی با اشاره به اینکه قانون 
اساسی رسیدگی به اموال برخی از مسئولان 
حاکمیتی، پس از سه سال مسکوت ماندن 
آن در آبان سال 1۳94 این مصوبه مجلس 
با اصلاحاتی همچون افزودن قید محرمانگی 
نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  تأیید  به 
رسید و متأسفانه با مسکوت ماندن آن در قوه 
قضائیه، در نهایت آیین نامه اجرائی این قانون 
به منظور اجرا در خرداد سال 1۳9۸ از سوی 
ریاست قوه قضائیه ابلاغ شد، نوشته است: 
»اکنون نیز طرح نظارت بر مقامات، مسئولان 

و کارگزاران جمهوری اسلامی ایران در مجلس 
و در کمیسیون حقوقی قضائی در حال بررسی 
است تا تطبیق اموال و دارایی های مسئولان، 
صرفا به خوداظهاری مقامات محدود نشده و 
از مسیرهای متعدد دیگری این اطلاعات اخذ 
شود. ضمن اینکه این طرح اکنون در حال 
رسیدگی و بررسی در کمیسیون تخصصی 
است و مواد آن هنوز به  طور کامل تصویب 
نشده و پس از تصویب و نهایی شدن، به صحن 
علنی برای بررسی ارسال خواهد شد که در 
آنجا نیز بر اساس پیشنهادهای نمایندگان 
امکان اصلاح و تغییر وجود دارد«. حسینعلی 
حاجی دلیگانی، دیگر نماینده مجلس هم گفته 
که موضوعات مطرح شده اشتباه است و عده ای 
قصد دارند از روی عمد برای مجلس هزینه 
درست کنند؛ چنین مصوبه ای در صحن علنی 

مجلس تصویب نشده است.
 رد نقش آیت ا... هاشمی در محرمانه ها

برخی سعــی کردنــــد تا آیت ا... هاشمی 
را در این مصوبه دارای سهم بدانند اما دیروز 
مشاور فرهنگی مرحوم هاشمی رفسنجانی 
گفت: »در فروردین سال 9۰ لاریجانی رئیس 
مجلس وقت نامه ای می نویسد که مجلس 
همچنان با وجود ایرادات شورای نگهبان 
به ماده ۳ و 1۳ بر نظر خود اصرار دارد که 
این موضوع هم باز ربطی به ماده 14 ندارد. 
بنابراین مجمع ادبیات این بندها را عوض 
کرده و محرمانه بودن خروجی مجلس هفتم 
است. در واقــع این قضیه در مجلس هفتم 
تصویــب شده است که در بنــدهایی از آن 
تغییراتی داده شــده  است. مهم این است که 
این متن را مجلس فعلی امنیتی کــرده است. 
قید محرمانه وجود داشته و این مجلس قید 

امنیتی را هم اضافه کرده است.«غلامعلی 
رجایی در مورد این ادعا که قید محرمانه 
بودن به امضای آیت ا... هاشمی رسیده است 
نیز توضیح داد: »قید محرمانه بودن برای 
اموال مسئولان نظام اساسا ربطی به مجمع 
نداشته و توسط آقای هاشمی هم اضافه 
نشده است. به نظر می رسد این ادعاها باز 
هم عقده گشایی از آیت ا... هاشمی است. این 
موضوع به مجلسی باز می گردد که ریاست 
آن با غلامعلی حدادعادل بود. 9 تیر سال 
۸۶ مجلس نامه ای به آقای جنتی، دبیر 
شورای نگهبان در راستای اجرای اصل 94 
قانون اساسی نامه ای در خصوص صورت 
دارایی های اشخاص می نویسد و طرح یک 
فوریتی رسیدگی به مقامات و مسئولان نظام 
را به شورای نگهبان ارجاع می دهد. در این 
نامه توضیح داده شده که در جلسه ای که 
پنجم تیر برگزار شده مواردی در این خصوص 
تصویب شده که یکی از آنها ماده 14 است.  بر 
اساس این ماده اموال مسئولان باید محرمانه 
باشد و انتشار آن ممنوع است.« مشاور آیت ا... 
هاشمی همچنین در مورد علت هجمه به 
رئیس پیشین مجمع در این جریان نیز گفت: 
»فکر می کنند حافظه تاریخی مردم ضعیف 
است و می توانند این موضوعات را مطرح 
کنند، اما در واقع این قید محرمانه محصول 
مجلس تحت ریاست آقای حداد عادل بوده 
 است. در دوره ریاست علی لاریجانی هم به 
محرمانه بودن ایرادی نگرفتند و در مجلس 
فعلی قید امنیتی را هم اضافه کردند. حالا 
بــه جای اینکه بگویند مصوبه مجلس است 
می گویند مصوبه مجمع و به دستور آقای 

هاشمی بوده  است.«

قالیباف: محرمانه بودن اموال مسئولان مصوبه مجلس هشتم است   

حواشی غیرمحرمــــانه اموال محرمــــــانه! 
 غلامعلی رجایی: محرمانه بودن اموال ربطی به مجمع و مرحوم هاشمی ندارد

رئیس قوه قضائیه:

 قوه قضائیه برای رفع خلأ های موجود 
در مسیر حمایت از ورزشکاران آمادگی دارد 

 دعاوی حقوقی ورزشی به صورت تخصصی رسیدگی خواهد شد

مرتضی نجفی قدسی 
تحلیلگر مسائل سیاسی


